

## **MEDIA ADVISORY (for immediate distribution)**

**5 September 2024**

**le français suit l'anglais**

On 12 June 2024, [parliamentary petition \(e-4901\)](#) was presented to the Government of Canada. Over 3,500 Canadians, from every province and territory, signed and called for a formal declaration that “*Canada will neither accept nor agree to any second request from the French Government for the extradition of Dr. Hassan Diab*”.

The Government tabled its response on 21 August 2024:

*The Government of Canada cannot confirm or deny the existence of requests for extradition as this would disclose confidential state-to-state communications. The Government of Canada emphasizes that all extradition requests that are received are examined carefully, taking into consideration the totality of the relevant circumstances, the Extradition Act, Canada's international obligations, and the Canadian Charter of Rights and Freedoms.*

This is a ‘non-reply’ and is totally unacceptable. The failure of the Canadian Government to acknowledge the pain it continues to inflict on Dr. Diab and on his family is an outrage. By hiding behind its duplicitous legalese and using the camouflage of confidentiality, Canada is evading its legal, moral, and human responsibility. What is worse, it only serves to prolong the nightmare it has created.

Today, we are making public the following **Open Letter sent on 3 September 2024 to the Honourable Arif Virani, Minister of Justice/Attorney General:**

*Dear Minister Virani:*

*Canada's wrongful extradition of Dr. Hassan Diab to France a decade ago must not be repeated. Dr. Diab was wrongfully extradited from Canada to France in 2014 for his alleged involvement in a bombing outside a Paris synagogue in 1980. After he had spent over three years in a French prison, two French (counter-terrorism) investigative magistrates found **no evidence** to send him to trial and released him unconditionally. Dr. Diab returned to his home in Canada in January 2018. However, the French prosecutor appealed his release and, on April 21, 2023, Dr. Diab was sentenced in absentia to life in prison.*

- 1. We urge you to give clear assurances that Dr. Hassan Diab will not be extradited a second time for a crime he did not commit.***
- 2. All the recommendations of the report, [Reforming Canada's Extradition System](#) by the Standing Committee on Justice and Human Rights (JUST) must be implemented. In particular, the disclosure of exculpatory evidence must be compulsory (JUST's Recommendation 11). The non-disclosure of exculpatory evidence during the extradition hearing was central to Dr. Diab's committal for extradition in 2014.***

This **Open Letter** has been signed by over 115 of Canada's leading lawyers, experts on extradition and international human rights law, respected legal academics (including several professors emeriti), and a wide representation of legal practitioners from across Canada.

**Click on this link for the full list of signatories:**

<https://www.justiceforhassandiab.org/open-letter-to-minister-arif-virani-2024>

*For more information please contact:*

Roger Clark

erogclark@gmail.com

Hassan Diab Support Committee

<https://www.justiceforhassandiab.org>

---

## **Avis aux médias (pour distribution immédiate)**

### **Le 5 septembre 2024**

Le 12 juin 2024, la [Pétition parlementaire no. e-4901](#) fut présentée au gouvernement du Canada. Plus de 3.500 Canadiennes et Canadiens, issus de toutes les provinces et tous les territoires, la signèrent. Par ce geste, ils et elles sommaient le gouvernement de déclarer formellement que « **le Canada ne sera pas d'accord avec le gouvernement de France, et n'acceptera pas une deuxième demande de sa part d'extrader Hassan Diab vers la France** ».

Le gouvernement du Canada publia sa réponse à la pétition le 21 juin 2024. Il y affirma:

*« Le gouvernement du Canada ne peut ni confirmer, ni nier, l'existence de telles demandes d'extradition, car cela révélerait des communications confidentielles entre États. Le gouvernement du Canada tient à souligner que toutes les demandes d'extradition qui lui sont adressées font l'objet d'un examen minutieux, qui tient compte à la fois de la totalité des circonstances pertinentes, de la loi sur l'extradition, des obligations internationales du Canada et de la Charte canadienne des droits et des libertés. »*

La réponse du gouvernement n'en est pas une. Elle est absolument inacceptable. Le gouvernement ne reconnaît pas la douleur qu'il inflige encore et toujours à Hassan Diab et à sa famille. En se cachant derrière ces fourberies linguistiques, en revêtant le déguisement de la « confidentialité », le Canada oublie ses responsabilités légales, morales et humaines. Pire encore, il ne fait que prolonger le cauchemar qu'il a lui-même créé.

Aujourd'hui, nous publions **la lettre ouverte que nous avons adressée à l'Honorable Arif Virani, ministre de la justice et procureur général du Canada :**

*Monsieur le ministre,*

*Il ne faut pas répéter l'extradition injustifiée de M. Hassan Diab, Ph.D. Il y a dix ans. M. Diab a été extradé vers la France sans justification en 2014, en raison d'allégations de son implication dans l'explosion d'une bombe près d'une synagogue parisienne en 1980. Il passa trois ans dans une prison française, avant que deux juges d'instruction anti-terroristes conclurent qu'il y avait insuffisamment de preuves contre lui pour justifier un procès et ils le libérèrent sans conditions. M. Diab rentra chez lui au Canada en janvier 2018. Toutefois, en France le procureur en appela de leur décision. Le 21 avril 2023, Hassan Diab fut condamné in absentia à la prison à perpétuité.*

- 1. Nous vous incitons à formuler de fermes garanties que M. Diab ne sera pas extradé une seconde fois pour un crime qu'il n'a pas commis.*
- 2. Il faut mettre en vigueur toutes les recommandations du Comité permanent de la justice et des droits de la personne dans son rapport Réforme du régime canadien d'extradition. En particulier, la divulgation de toute preuve à décharge doit être obligatoire (la Recommandation #11 du Comité permanent de la justice et des droits de la personne ). La non-divulgation d'une preuve à décharge a sous-tendu l'extradition de Hassan Diab en 2014.*

Plus de 115 des avocats les plus en vue ont signé la lettre, dont plusieurs spécialistes du droit international des droits de la personne, de nombreux professeurs de droit (dont plusieurs professeurs émérites) — bref un groupe très représentatif de celles et de ceux qui pratiquent le droit au Canada.

**Cliquez sur le lien qui suit pour une liste complète des signataires de la lettre ouverte :**  
<https://www.justiceforhassandiab.org/open-letter-to-minister-arif-virani-2024>

***Pour de plus amples renseignements, prière de contacter :***

M. Roger Clark  
erogclark@gmail.com  
Comité de soutien de Hassan Diab  
<https://www.justiceforhassandiab.org>